
Protokół Nr XLIX/2023 
z XLIX sesji VIII kadencji Rady Gminy Adamów 

odbytej w dniu 03 listopada 2023 r. 

XLIX sesja VIII kadencji Rady Gminy Adamów odbyła się w sali narad Urzędu Gminy Adamów 
llb, 22-442 Adamów. 
Sesję rozpoczęto o godz. 9:10, a zakończono o godz. 10:41 
Urszula Polakowska - przewodnicząca obrad. 
Adam Walczak - protokolant. 

Radni obecni: 

1. Pani Chmiel Joanna Barbara 
2. Pan Grela Krzysztof Dariusz 
3. Pan Kawałko Jan Henryk 
4. Pan Komisarczuk Dariusz 
5. Pan Krawczyk Ryszard 

6. Pan Lewusz Mirosław Paweł 
7. Pani Polakowska Urszula Mariola 
8. Pan Sołtys Dariusz Kazimierz 
9. Pan Teterycz Jan Krzysztof 
10. Pani Tyrka-Stećko Beata 

Radni nieobecni: 

1. Pan Kostrubiec Piotr 
2. Pan Kuryło Jacek Marian 
3. Pan Michałuszko Tomasz Marek 
4. Pani Skiba Bożena Ela 
5. Pani Słota Katarzyna 

Lista obecności (Zał. Prot. Nr 1) 

Oprócz radnych w sesji udział wzięli: 

1. Pan Stanisław Grześko 
2. Pan Dariusz Szykuła 
3. Pan Adam Walczak 
4. Pan Piotr Szmidt 
5. Pani Ewelina Droździel-Szykuła 
6. Pani Maria Sak 

7. Pani Alicja Zawiślak 

8. Pani Magdalena Drożdż 

9. Pani Aneta Moryń 

10. Pani 

11. Pan Piotr Nogas 

Lista obecności osób zaproszonych. 
(Zał. Prot. Nr 2) 
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- Starosta Zamojski. 
- Wójt Gminy Adamów. 
- Z-ca Wójta Gminy Adamów. 
- Sekretarz Gminy Adamów. 
- Skarbnik Gminy Adamów. 
- Dyrektor Szkoły Podstawowej 
w Suchowoli. 

- Dyrektor Gminnej Biblioteki Publicznej 
w Adamowie z siedzibą w Potoczku. 

- Kierownik Centrum Integracji Społecznej 
z siedzibą w Jacni. 

- Kierownik Gminnego Ośrodka 
Pomocy Społecznej w Adamowie. 

- Koordynator projektu „Rowerowe Roztocze. 
Drogi pieszo rowerowe w obszarach 
miejskich" oraz „Rowerowe Roztocze. Drogi 
pieszo rowerowe w obszarach wiejskich 

- Inspektor ds. gospodarki komunalnej 
i ochrony środowiska. 



Porządek sesji: 

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocności obrad. 
2. Rozpatrzenie wniosków o zmianę porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu obrad z poprzedniej sesji. 
4. Informacja Wójta o działaniach podejmowanych od ostatniej sesji. 
5. Sprawozdanie Wójta z wykonania uchwał rady. 

6. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w wieloletniej prognozie finansowej. 
- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

7. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie gminy na rok 2023. 
- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie zasad udzielania dotacji na prace konserwatorskie, 
restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków 
lub gminnej ewidencji zabytków. 
- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia wieloletniego programu osłonowego "Pomoc gminy 
w zakresie udzielania posiłku w szkole i w domu na lata 2024 - 2028". 
- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego uprawniającego 
do przyznania pomocy oraz zasad zwrotu wydatków za świadczenia udzielane w ramach 
wieloletniego rządowego programu "Posiłek w szkole i w domu" na lata 2024 - 2028. 
- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

11. Rozpatrzenie pism. 

12. Wolne wnioski, informacje i sprawy bieżące. 

13. Zamknięcie obrad sesji. 

Ad.l. Otwarcia XLIX sesji VIII kadencji dokonała Pani Urszula Polakowska -
Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Adamów. Na podstawie listy obecności Pani 
Wiceprzewodnicząca stwierdziła, że na stan 15 radnych obecnych jest 10, co stanowi 
niezbędne quorum do prawomocności obrad. 

Ad.2. Wiceprzewodnicząca Rady Gminy, poinformowała, iż projekt porządku obrad radni 
otrzymali wraz z zawiadomieniem, po czym zapytała, czy w sprawie porządku obrad ktoś 
chce zabrać głos? 
W sprawie porządku obrad nie zabrano głosu. 
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Ad.3. Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Adamów - poinformowała, że protokół z poprzedniej 
sesji był do publicznego wglądu w siedzibie Urzędu Gminy oraz wyłożono go przed sesją 
na sali obrad, gdzie był również do publicznego wglądu. 

Pani Wiceprzewodnicząca zapytała, czy do protokołu z XLVIII sesji VIII kadencji z dnia 
19 października 2023 roku ktoś z radnych chce wnieść uwagi? 
Uwag nie zgłoszono. 

Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Adamów zarządziła głosowanie w sprawie przyjęcia 
protokołu obrad z poprzedniej sesji. 

Głosowanie imienne. 
Za przyjęciem protokołu obrad z poprzedniej sesji głosowali: 
Chmiel Joanna, Kawałko Jan, Komisarczuk Dariusz, Krawczyk Ryszard, Lewusz Mirosław, 
Polakowska Urszula, Sołtys Dariusz, Teterycz Jan, Tyrka-Stećko Beata. 
(Zał. Prot. Nr 3) 
W związku z awarią urządzenia elektronicznego radny Grela Krzysztof głosował 
za przyjęciem protokołu, w głosowaniu ręcznym imiennym. 
(Zał. Prot Nr 4) 
Za głosowało 10, przeciw 0, wstrzymało się 0. 
Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Adamów stwierdziła, że protokół z XLVIII sesji VIII kadencji 
Rady Gminy Adamów z dnia 19 października 2023 roku został przyjęty. 

Ad.4. Wójt Gminy Adamów Dariusz Szykuła - złożył informację o działaniach podejmowanych 
od ostatniej sesji. 
(Zał. Prot. Nr 5) 

Ad.5. Wójt Gminy Adamów Dariusz Szykuła - złożył sprawozdanie z wykonania uchwał Rady 
Gminy podjętych na poprzedniej sesji. 
(Zał. Prot. Nr 6) 

Ad.6. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w wieloletniej prognozie finansowej. 

Pani Ewelina Droździel-Szykuła - Skarbnik Gminy Adamów poinformowała radnych, 
że stosowne materiały zostały im przekazane wraz z zawiadomieniami o obradach XLIX 
sesji. Jednocześnie poprosiła Radę o wprowadzenia do projektu uchwały następujących 
zmian: dotację na sprawy obywatelskie i sprawy pozostałe zlecone tj. Wynagrodzenia 
dla pracowników USC i pozostałych pracowników Urzędu wykonujących czynności 
zlecone, zmieniono również nazwę zadania inwestycyjnego dla CIS w Jacni. 
Ponadto w WPF wprowadzono nowe zadanie inwestycyjne na lata 2023-2024 - budowa 
drogi Suchowola-Kolonia - Malinówka. 

Rada przychyliła się do propozycji wprowadzenia powyższych zmian. 

Skarbnik Gminy Adamów przedstawiła zasadność wprowadzenia pozostałych zmian 
zawartych w treści uchwały. 

W związku z brakiem pytań oraz wniosków Skarbnik Gminy Adamów odczytała projekt uchwały. 

Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Adamów Urszula Polakowska zarządziła głosowanie. 
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Glosowanie imienne. 
Za przyjęciem uchwały głosowali: 
Chmiel Joanna, Kawałko Jan, Komisarczuk Dariusz, Krawczyk Ryszard, Lewusz Mirosław, 
Polakowska Urszula, Sołtys Dariusz, Teterycz Jan, Tyrka-Stećko Beata. 
(Zał. Prot. Nr 7) 
W związku z awarią urządzenia elektronicznego radny Grela Krzysztof głosował 
za przyjęciem uchwały, w głosowaniu ręcznym imiennym. 
(Zał. Prot. Nr 4) 
Za głosowało 10, przeciw 0, wstrzymało się 0. 
Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Adamów stwierdziła, że uchwała została podjęta. 
(Zał. Prot. Nr 8) 

Ad.7. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie gminy na rok 2023. 

Skarbnik Gminy Adamów podkreśliła, że zmiany, które zostały wprowadzone do wieloletniej 
prognozy finansowej, mają swoje odzwierciedlenie w uchwale budżetowej. 

W związku z brakiem pytań oraz wniosków radnych Skarbnik odczytała projekt proponowanej 
uchwały. 

Glosowanie imienne. 
Za przyjęciem uchwały głosowali: 
Chmiel Joanna, Kawałko Jan, Komisarczuk Dariusz, Krawczyk Ryszard, Lewusz Mirosław, 
Polakowska Urszula, Sołtys Dariusz, Teterycz Jan, Tyrka-Stećko Beata. 
(Zał. Prot. Nr 9) 
W związku z awarią urządzenia elektronicznego radny Grela Krzysztof głosował 
za przyjęciem uchwały, w głosowaniu ręcznym imiennym. 
(Zał. Prot. Nr 4) 
Za głosowało 10, przeciw 0, wstrzymało się 0. 
Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Adamów stwierdziła, że uchwała została podjęta. 
(Zał. Prot. Nr 10) 

Ad.8. Podjęcie uchwały w sprawie zasad udzielania dotacji na prace konserwatorskie, restauratorskie 
lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków lub gminnej ewidencji 
zabytków. 

Pan Piotr Nogas Inspektor ds. gospodarki komunalnej i ochrony środowiska omówił 
zasadność przyjęcia projektu uchwały oraz przedstawił jej podstawowe zapisy. 

W związku z brakiem pytań oraz wniosków Pan Nogas odczytał projekt uchwały. 

Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Adamów Urszula Polakowska zarządziła głosowanie. 
Glosowanie imienne. 
Za przyjęciem uchwały głosowali: 
Chmiel Joanna, Kawałko Jan, Komisarczuk Dariusz, Krawczyk Ryszard, Lewusz Mirosław, 
Polakowska Urszula, Sołtys Dariusz, Teterycz Jan, Tyrka-Stećko Beata. 
(Zał. Prot. Nr 11) 
W związku z awarią urządzenia elektronicznego radny Grela Krzysztof głosował 
za przyjęciem uchwały, w głosowaniu ręcznym imiennym. 
(Zał. Prot Nr 4) 
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Za głosowało 10, przeciw 0, wstrzymało się 0. 
Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Adamów stwierdziła, że uchwała została podjęta. 
(Zał. Prot Nr 12) 

Ad.9. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia wieloletniego programu osłonowego "Pomoc gminy 
w zakresie udzielania posiłku w szkole i w domu na lata 2024 - 2028". 

Pani Aneta Moryń - Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Adamowie.podkreśliła, 
że jest to kontynuacja programu, który realizowaliśmy w latach 2019-2023 i, aby móc w pełni 
korzystać z powyższego programu rekomenduje cię podjąć omawiany projekt uchwały. 

W związku z brakiem pytań oraz wniosków Pani Aneta Moryń odczytał projekt uchwały. 

Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Adamów Urszula Polakowska zarządziła głosowanie. 
Glosowanie imienne. 
Za przyjęciem uchwały głosowali: 
Chmiel Joanna, Kawałko Jan, Komisarczuk Dariusz, Krawczyk Ryszard, Lewusz Mirosław, 
Polakowska Urszula, Sołtys Dariusz, Teterycz Jan, Tyrka-Stećko Beata. 
(Zał. Prot. Nr 13) 
W związku z awarią urządzenia elektronicznego radny Grela Krzysztof głosował 
za przyjęciem uchwały, w głosowaniu ręcznym imiennym. 
(Zał. Prot. Nr 4) 
Za głosowało 10, przeciw 0, wstrzymało się 0. 
Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Adamów stwierdziła, że uchwała została podjęta. 
(Zał. Prot. Nr 14) 

Ad. 10. Podjęcie uchwały w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego uprawniającego 
do przyznania pomocy oraz zasad zwrotu wydatków za świadczenia udzielane w ramach 
wieloletniego rządowego programu "Posiłek w szkole i w domu" na lata 2024 - 2028. 

Pani Aneta Moryń - Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Adamowie omówiła 
zasadność podjęcia projektu uchwały. 

Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Adamów Urszula Polakowska zarządziła głosowanie. 
Glosowanie imienne. 
Za przyjęciem uchwały głosowali: 
Chmiel Joanna, Kawałko Jan, Komisarczuk Dariusz, Krawczyk Ryszard, Lewusz Mirosław, 
Polakowska Urszula, Sołtys Dariusz, Teterycz Jan, Tyrka-Stećko Beata. 
(Zał. Prot. Nr 15) 
W związku z awarią urządzenia elektronicznego radny Grela Krzysztof głosował 
za przyjęciem uchwały, w głosowaniu ręcznym imiennym. 
(Zał. Prot. Nr 4) 
Za głosowało 10, przeciw 0, wstrzymało się 0. 
Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Adamów stwierdziła, że uchwała została podjęta. 
(Zał. Prot. Nr 16) 

Ad 11.12, Rozpatrzenie pism. Wolne wnioski, informacje i sprawy bieżące. 

Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Adamów- Urszula Polakowska oddała głos Staroście 
Zamojskiemu Stanisławowi Grześko. 
Starosta Zamojski stwierdził, że projekt: „Rowerowe Roztocze" jest jednym ze strategicznych 



działań Województwa Lubelskiego. Przedstawił jego główne założenia i wskazał, że na terenie 
Gminy Adamów ścieżki pieszo- rowerowe będą przebiegać przez miejscowość Bondyrz. W dalszej 
części wypowiedzi Starosta poinformował, że przyjechał na obrady sesji, gdyż otrzymał z Urzędu 
Gminy Adamów pismo, w którym zadeklarowano udzielenie dofinansowania na dokumentację 
techniczną powyższego projektu w wysokości połowy z 15%. Środki te należy zabezpieczyć 
w budżecie gminy na rok 2024 i przekazać Starostwu, aby można było zrealizować powyższy 
projekt Starosta podkreślił, że w chwili obecnej planuje się, iż całość środków potrzebnych 
na dokumentację techniczną, czyli wcześniej wskazane 15% to kwota ok. 500 tys. zł. Konkretna 
wysokość dotacji będzie możliwa do określenia po przeprowadzeniu procedury przetargowej. 
Stanisław Grześko zaznaczył, że dzięki tej inwestycji na terenie Gminy Adamów powstanie ciąg 
pieszo- rowerowy przy drodze powiatowej w miejscowości Bondyrz. Starosta podkreślił, że Gmina 
musi jak najszybciej podjąć decyzję dotyczącą udziału w projekcie. Poinformował uczestników 
sesji, że projekt będzie wykonywany tzw. ZRID-em, co oznacza, że jest to ogromna szansa 
na wykonanie tej inwestycji i prawdopodobnie taka okazja się już nie powtórzy, dlatego 
też przygotowano porozumienie pomiędzy powiatem a Gminą Adamów, które właśnie w tej chwili 
przekłada Radzie Gminy. Starosta zaznaczył, że wartość dokumentacji technicznej projektu 
to kwota ok. 4 min zł i Powiat nie jest w stanie wyłożyć takich środków, dlatego apeluje o pomoc. 
Ponadto zauważył, że inne Gminy Powiatu Zamojskiego weszły do powyższego projektu. 
Koordynator projektu stwierdził, że tylko Gmina Adamów nie podpisała porozumienia ze Starostą. 
Pani Koordynator podkreśliła również, że całość przedsięwzięcia realizuje Powiat, a nie związek 
gmin z uwagi, iż Starostwo posiada odpowiednie służby (Zarząd Dróg Powiatowych), 
przez co zostaną obniżone koszty realizacji zadania. Starosta wraz z koordynatorem 
poinformowali, że na poczet zadania pozyskano również środki rządowe, tak więc wkład Gminy 
i Powiatu może być znacznie niższy (10-11%.). Koordynator projektu wskazała, że do 15 listopada 
musi podać do Urzędu Marszałkowskiego listę odcinków tras na terenie Roztocza. 
Wójt Dariusz Szykuła odpowiedział, że gmina przystąpiła do Stowarzyszenia. Deklarowano 
wsparcie dla powyższego projektu. Na obecnym etapie w ocenie Wójta zaczyna wszystko 
się zmieniać, a Starosta chce rezygnować z naszej gminy. Wcześniejsze ustalenia zakładały, 
że gmina dołoży 50% z 15% do dokumentacji technicznej i takie pismo zostało wysłane. 
Dla gminy kwota 250 tysięcy jest znaczna, z uwagi, chociażby na to, że można te środki 
przeznaczyć na dokumentację techniczną dla wykonania dróg gminnych. Wójt poinformował, 
że bez zgody Rady i szczegółowej analizy porozumienia nic nie podpisze. Podkreślił również, 
że przekazana przez gminę dotacja ma być zgodnie z zapowiedziami Starosty zrefundowana. 
Wg, naszych ustaleń dotacja ta, jest na określony cel i nie może podlegać zwrotowi, co potwierdziła 
również Regionalna Izba Obrachunkowa. Dlatego też z uwagi na powyższe niejasności bez zgody 
Rady nie jest możliwe podpisanie porozumienia 
Starosta Zamojski odpowiedział, że tak naprawdę nic znaczącego się nie zmieniło. Stwierdził, 
że w porozumieniu z wszystkimi Starostami, którzy uczestniczą w tym zadaniu, uzgodniono, 
taki sposób finansowania. Podkreślił także, że nie stać powiatu, aby założyć wkład własny, 
za wszystkie gminy. Stanisław Grześko stwierdził, że pieniądze założone przez gminę wcale 
nie przepadną wprawdzie, jest to środek kwalifikowany na dokumentację, jednak starostwo może 
oddać te fundusze poprzez przekazanie dotacji gminie. 
Wójt Dariusz Szykuła zaznaczył, że do projektu nie weszła gmina Szczebrzeszyn oraz Radecznica 
Starosta odpowiedział, że jest to prawdą, ale wynika z niemożności zrealizowania dodatkowych 
postulatów Włodarzy tychże gmin. 
Wójt Gminy Adamów zaproponował analizę porozumienia na komisjach stały Rady Gminy 
Adamów. 
Starosta zaznaczył, że do dnia 15 listopada musi być pewny, że gmina Adamów wejdzie 
do realizacji projektu. 
Radny Mirosław Lewusz zapytał, czy ścieżkę pieszo- rowerową można przeprowadzić przez las. 
Koordynator odpowiedział, że z uwagi na krótkie terminy realizacji zadania niemożliwe 

6 



jest zastosowanie innej metody nabywania nieruchomości pod rzeczoną ścieżkę, jak metoda ZRID, 
dlatego też „idziemy" przy drodze powiatowej. Starosta dodał, że ten wariant zabezpiecza również 
budowę chodnika. 
Radny Dariusz Komisarczuk podziękował Staroście za dotychczasowe inwestycje na terenie 
gminy. Podkreślił następnie, że Bondyrz jest miejscowością turystyczną, gdzie w sezonie jest dużo 
przyjezdnych oraz kajakarzy, co stwarza utrudnienia i niebezpieczeństwo w ruchu drogowym, 
z tych też względów zaapelował o budowę trasy rowerowej. 
Wójt Dariusz Szykuła zaznaczył, że nie jest przeciwny realizacji powyższej inwestycji, jednakże 
należy przeanalizować na posiedzeniach Komisji, czy stać gminę na taki wydatek. 
Radny Dariusz Sołtys podkreślił, że gmina chce uczestniczyć w tym zadaniu na jasnych zasadach. 
Starosta odpowiedział, że zasady są jasne i należy podjąć decyzję czy gmina wchodzi do projektu, 
a szczegółowa analiza porozumienia może być przeprowadzona na Komisjach. 
Skarbnik Gminy Adamów zaznaczyła, że jest po rozmowach z RIO i została poinformowana, 
iż w sytuacji, gdy budżet gminy nie jest uchwalony na rok 2024, i nie pracujemy jeszcze 
na prowizorium, nie możemy podpisać ze starostwem żadnego porozumienia dopóty, dopóki 
nie będziemy mieć zabezpieczonych środków. Skarbnik poinformowała, że w przyszłym tygodniu 
zostaną zwołane Komisje, które podejmą decyzje w sprawie zasad przystąpienia do projektu, 
o czym Pan Starosta zostanie poinformowany w stosownym piśmie. 
Radna Beata Tyrka- Stecko stwierdziła, że nie jest dla niej zrozumiała powyższa dyskusja. Skoro 
godziliśmy się wcześniej na połowę z 15%, to dlaczego prowadzimy dyskusję w chwili, 
gdy Starosta deklaruje, że wkład własny naszej gminy będzie znacznie niższy dzięki pozyskanym 
środkom z budżetu państwa- zaznaczyła radna. 
Pani Maria Sak, dyrektor SP w Suchowoli zaapelowała o budowę ścieżki pieszo rowerowej 
na terenie miejscowości Bondyrz z uwagi na bezpieczeństwo mieszkańców. 
Radny Jan Teterycz wnioskował o budowę chodnika w miejscowości Suchowola. 
Wstępnie stwierdzono, że Gmina wchodzi do projektu, natomiast na Komisjach Stałych Rady 
Gminy Adamów, które będą zwołane w drugim tygodniu listopada, zostanie przeanalizowane 
porozumienie. Komisje odniosą się do zapisów porozumienia, ewentualnie przedstawią swoje 
uwagi lub złożą stosowne wnioski. 
Radny Jan Teterycz zgłosił zły stan dróg w miejscowości Suchowola. 
Radny Krzysztof Grela poprosił o tradycyjny sposób informowania o posiedzeniach sesji z uwagi 
na fakt, że nie docierają do niego zawiadomienia przesyłane w formie elektronicznej. 
Wójt Gminy Adamów zaapelował i jak najszybsze zwołanie posiedzeń Komisji Stałych Rady 
Gminy Adamów oraz poinformował, że na następnej sesji wykonawca remontu budynku szkoły 
w Suchowoli odniesie się do zarzutów zgłoszonych przez Panią Dyrektor Marię Sak. 

Ad. 12. Zamknięcie obrad sesji. 

W związku z wyczerpaniem porządku obrad Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Adamów 
Urszula Polakowska zamknęła XLIX sesję VIII kadencji Rady Gminy Adamów. 

WICEPRZEWODNICZĄCA 
RADY 

jUęirtMla 
Urszula Polakowska 

Nagranie obrad sesji udostępnione jest w Biuletynie Informacji Publicznej Urzędu Gminy Adamów 
i stronie internetowej Gminy Adamów. 
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